
Zápis z jednání Výkonného výboru ČAS konaného dne 22.1.2007 od 16:30 
na Štefánikově hvězdárně v Praze:

Přítomni: Eva Marková, Pavel Suchan, Tomáš Bezouška, Karel Mokrý, Lenka Soumarová, na 
část Jiří Grygar, Marcel Bělík a Alena Šolcová

Omluven: Štěpán Kovář (dlouhodobě v zahraničí)

1) Kontrola zápisu z minulého jednání. 

Bod 8, Nušlova cena – zůstává:  VV ČAS pověřil  správce ceny, aby navrhl změnu statutu 
ceny, která   lépe zohlední  problém více návrhů  z různých oborů   (s  ohledem na jmenování 
odborníka v komisi).
Bod 13, Keplerův dům  majitelka domu uvažovanou místnost aktuálně pronajala na 2 roky, 
řešení tedy může být připraveno v dostatečném předstihu, ve spolupráci s Historickou sekcí.
Bod   23,   Lunární   ambasáda   –   zůstává:   stanovisko   ČAS   (více   méně   humorně   laděné)   na 
www.astro.cz připraví Suchan.

2) ČAM, udělení titulu Astrofotograf roku

Ing.  Bělík informoval  o návrzích a stanovisku poroty ČAM sepsaných Z.  Bardonem. VV 
přijal všechny návrhy poroty:
   udělování   ročního   ocenění   Astrofotograf   roku   (bude   používáno   označení   titul),   první 
Astrofotograf roku bude udělen za rok 2006
   jména   oceněných   budou   zvěčněna   na   desce   umístěné   na   Hvězdárně   v   Úpici,   která   je 
spolupořadatelem ČAM a souhlasí s umístěním
 v rámci ČAM bude vytvořen seriál představující slavné astrofotografy.

Cena Jindřicha Zemana se tímto nezavádí. Článek o udělení prvního titulu Astrofotograf roku 
pošle do KR Bělík. Slavnostní předání: možnosti zjistí a dořeší Bělík a Marková, kteří také 
zajistí  předání  po 8.2.,  kdy se vrací  oceněný  prof. Druckmüller.  Zveřejnění  do 26.1.2007. 
Server Aktuálně.cz požádal o měsíční  zveřejňování  vítězné  fotografie ČAM s komentářem 
poroty  zajistí Suchan. ČRo Leonardo dtto  zajistí Bělík. VV ČAS ocenil roční práci poroty 
ČAM,   která   patří   k   výrazným   počinům   České   astronomické   společnosti.   Děkujeme   za 
spolupráci.  

3) Dotace za rok 2006 a meziroční převod. Dotace byla vyúčtována v plné výši, účetnictví 
ČAS za rok 2006 bylo uzavřeno,  k revizi  bude předloženo na plánované  schůzce Revizní 
komise 7. února 2007. VV děkuje všem složkám za součinnost. Meziroční převod 2006/2007 
činí 139 173 Kč.

4)  Předběžný   rozpočet   ČAS.   Návrh   předběžného   rozpočtu   ČAS   na   rok   2007   byl 
připomínkován.   Suchan   zašle   verzi   upravenou   na   základě   dnešních   připomínek   do 
konference, předběžný rozpočet bude schválen elektronicky.

5) Zápůjčka dalekohledu Vixen. VV ČAS odsouhlasil a ocenil výroční zprávu Bc. Luboše 
Bráta   o   využívání   dalekohledu   Vixen.   Na   základě   této   zprávy   odsouhlasil   prodloužení 
výpůjčky o jeden rok.
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6)  www.astro.cz.   Suchan   oslovil   skupinu   ochotných   věnovat   se   webu   ČAS   a   postupně 
nahradit Karla Mokrého (to není výpověď, to je pomoc!). Bude svolána schůzka – Suchan, 
Mokrý. Stránky o světelném znečištění dopracovat – Suchan.

7) Historická sekce 

Na pozvání VV se této části programu zúčastnila členka Českého komitétu pro dějiny vědy a 
techniky  RNDr.  Alena  Šolcová,   PhD.  VV   ČAS  vyslechl   záměry   Dr.   Šolcové   (důraz   na 
popularizaci, široké pojetí činnosti sekce) a vzhledem k současnému neúplnému výboru sekce 
pověřil Dr. Šolcovou jejím vedením s tím, že do 1 měsíce po vydání KR 2/2007 (kde bude 
uveřejněna informace o záměru oživit Historickou sekci – zajistí Šolcová) bude rozhodnuto 
buďto o zachování sekce na základě nově zvoleného výboru sekce (a možného opětovného 
nárůstu   členů)   nebo   bude   sekce   převedena   na   odbornou   skupinu.   VV   i   Dr.   Šolcová 
upřednostňují   zachování   statutu   sekce.   Naléhavé   úkoly   pro   Historickou   sekci:   web 
(spolupráce  Mokrý)   a   90.   výročí  ČAS   (termín  nejlépe  v sobotu  8.12.2007  na  ČVUT na 
Karlově náměstí).  Vznikne společný dopis Dr. Šolcové a VV ČAS (zajistí Suchan) a budou 
osloveni   současní   i   bývalí   členové   sekce   i   všichni   členové   ČAS   včetně   širšího   okruhu 
odborníků. Sekci přísluší 1 delegát na sjezd vzešlý z řádných voleb.

8)  Moravskoslezská  pobočka.  VV ČAS podporuje vznik Moravskoslezské  pobočky,  VV 
vyhradil  v návrhu  rozpočtu  2007 částku  2 000 Kč  pro  případný   rozjezd  Moravskoslezské 
pobočky, Suchan zajistí formální i faktickou pomoc. Nabídnout emailovou konferenci. 

9)  Příprava 17. sjezdu ČAS. První oznámení  VV ČAS proběhlo na setkání složek v roce 
2006, další  upřesňující   rozesláním zápisu z minulého jednání  VV. Suchan rozešle   tabulku 
počtu delegátů  jednotlivých složek do konference vedcas.   Zároveň bude otevřena webová 
stránka   s termíny,   tabulkou   počtu   delegátů   a   dalšími   zpřesněními   –   Mokrý.   Přítomnost 
čestného předsedy ČAS J.  Grygara na sjezdu potvrzena včetně  přednášky,  začátek  sjezdu 
v sobotu v 10:00. Z Prahy pojede autem K. Mokrý.

10) Ceny ČAS. VV ČAS projednal ceny udělované ČAS. 

Nušlova cena – uděluje se 1 x ročně za celoživotní dílo, je prestižní cenou  bez připomínek. 
Zatím došel jeden návrh na udělení letošní ceny. 

Kvízova cena se uděluje zpravidla 1 x za dva roky v oborech meziplanetární hmota, proměnné 
hvězdy a popularizace.  Je  třeba dbát  o publikaci   laureátských přednášek,  dohledat  minulé 
(Šarounová a Tichá publikovány), prověří správce ceny. Je vnímána jako cena do 40 let (není 
ovšem ve statutu). 

Cena Littera  astronomica  – správce ceny předložil  návrh změn ve statutu.  VV předjednal 
některé připomínky, Suchan zašle do konference, bude schváleno elektronicky. Konzultovat 
s Knihkupectvím Kanzelsberger. 

VV projednal návrh na cenu mezi Kvízovou a Nušlovou pro astronomy v plné produktivní 
síle, také podle vzoru jiných Společností v zahraničí – předložen návrh Kopalovy přednášky 
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(za honorář vyšší než obvyklý). Úvaha o prvním udělení  k 90. výročí  ČAS. Návrh statutu 
pošle Grygar.

11) Pražský deník. Byla předložena nabídka (a žádost zároveň) Pražského deníku na denní 
astronomické příspěvky. To VV považuje bohužel za nereálné. Nabízí se spolupráce různých 
organizací, např. střídání se Štefánikovou hvězdárnou,  přebírání textů z www.astro.cz,  úkazy 
z www.astro.cz  (J. Kordulák), zveřejňování pozvánek na pražské astronomické akce. Dořeší 
Suchan. 

12)  EAS a JENAM 2007. Předběžná přihláška na JENAM 2007 odeslána (zatím zní na P. 
Suchana), abychom byli v kontaktu s organizátory. K účasti osloveni členové EAS, v případě 
jejich nezájmu budou osloveni členové  ČAS. Do EAS oznámeny nové  kontaktní  osoby J. 
Borovička a F. Münz z AsÚ  AV ČR. Došlá  žádost z EAS o zprávu o stavu astronomie a 
perspektivách v ČR  Suchan předá předsedovi ČNKA a nabídne spolupráci. 

13) Předsedovi ČNKA prof. J. Paloušovi byl předán návrh na člena ČNKA delegovaného za 
ČAS. Pokud by na to ČNKA přistoupil, ČAS jmenuje předsedkyni E.Markovou.  

Příští zasedání VV ČAS se bude konat na hvězdárně ve Valašském Meziříčí v pátek 13. 
dubna 2007 od 19:00. 
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